
ادامه از صفحه 2
کسی از ما ها درباره این فکر   ببینید حالا چه 
کداممان دنبال این قضیه هستیم؟ با  می کند؟ 
معاشرت ها، مضامینی که درباره ارتباط با غیر شیعه 
و غیر مسلمان هست؛ این همه در روایات ما در 
این زمینه به تبع قرآن کریم حرف هست؛ این ها 
حرف هایی است که تکرار کرده ایم و مکرر این ها را 
گفته ایم. این ها از میان کلمات ائمه باید بیان بشود 
و منتقل بشود. خب، این همه ما کتاب داریم؛ یعنی 
مثلا بحارالانوار بیشتر ازصد جلد کتاب است؛ و از این 
قبیل کتب فراوان است، اما این ها در یک محدوده 
خاصی هستند دیگر. یک شعری آن روز بنده خواندم 
می نابی، ولی از خلوت خم چو در ساغر نمی آیی چه 
حاصل؟ می  ناب را باید آورد در ساغر تا قابل استفاده 
باشد؛ ولی در خم مانده. این می ناب معارف زندگی 
ما که از ائمه آمده، همین طور در خم مانده، سرش 
را هم خشت گذاشتیم قدیم ها خشت می گذاشتند 
سر خم و می بستند ما این جوری عمل کرده ایم. 
، به زبان فنی، با  این نمی شود؛ این باید به زبان روز
شیوه های درست به دنیا منعکس بشود. ایشان 
ادامه دادند: امروز دیگر ارتباط با دنیا کار آسانی 
شده؛ یعنی شما اینجا می نشینید و یک دکمه ای را 
فشار می دهید و ده دقیقه وقت صرف می کنید، در 
دورترین نقطه عالم در استرالیا، در کانادا، در آمریکا، 
در فلان جا هر کس که شما بخواهید، حرف شما را 
می شنود. این خیلی چیز مهمی است. در این کار، از 
این شیوه باید استفاده بشود؛ منتها زبان مهم است؛ 
با چه زبانی میخواهید بیان کنید. این هم بخش دوم 
آن چیزی است که برای معرفی ائمه باید دنبال بشود. 

   سیاست بسیار مهم است
ایشان عنوان کردند: بخش سوم، مساله سیاست 
است؛ این همان چیزی است که بنده در آن بررسی 
سال های زندگی ائمه، عمدتا این را دنبال میکردم که 
ائمه چه کار می کردند و چه کار می خواستند بکنند. 
حضرت آیت ا... خامنه ای گفتند: بخش سیاست، 
بخش خیلی مهمی است. سیاست ائمه چه بود؟ 
اینکه امام با همه آن مقامات، با همه آن مرتبت الهی 
کتفا کند  که دارد و امانت الهی که دستش هست، ا
به اینکه مثلا یک مقدار احکام بگوید و یک مقدار 
اخلاق بگوید و مانند اینها، این به نظر اصلا برای 
انسان وقتی که درست توجه کند قابل فهم نیست؛ 
آن ها هدف های بزرگی داشتند. هدف عمده آن ها 
هم ایجاد جامعه اسلامی ]بوده[؛ که ایجاد جامعه 
کمیت اسلامی امکان پذیر  اسلامی بدون ایجاد حا
کمیت اسلامی بودند. یک بعد  نیست؛ پس دنبال حا
مهم امامت این است؛ امامت یعنی ریاست دین و 
دنیا، ریاست ماده و معنا. خب ماده اش عبارت است 
از همین سیاست و اداره کشور و اداره حکومت؛ و 
همه ائمه دنبال این بوده اند؛ یعنی بدون استثنا همه 
ائمه دنبال این بوده اند؛ منتها با شیوه های مختلف، 
در فصول مختلف، با روش ها و اهداف کوتاه مدت 
مختلف؛ اما هدف بلندمدت یکی بود. ایشان بیان 
کردند: من حالا راجع به حضرت رضا )س(، بعد یک 
جمله ای عرض خواهم کرد. حالا مثلا فرض کنید در 
زمان امام صادق )ع(؛ به حضرت مراجعه می شده که 
چرا قیام نمی کنید؛ مکرر در روایت داریم و دیده اید 
دیگر که می پرسیدند چرا قیام نمی کنید. حضرت هم 
به هر کسی یک استدلال یا یک جور جوابی می دهند. 

خب، چرا از حضرت این قدر سؤال می کنند که چرا 
قیام نمی کنید؟ علتش این است که بنا بوده حضرت 
قیام کند؛ این را شیعه می دانسته، این بین شیعه 
مسلم بوده مقام معظم رهبری فرمودند: وقتی که 
به امام حسن مجتبی )س( اعتراض کردند که چرا 
شما صلح کردید، از جمله حرف هایی که مکررا از 
حضرت مجتبی نقل شده این است که می فرماید: 
»ما تدری لعله فتنةٌ لکم و متاعٌ الی حین«؛ این کاریک 
زمان دارد، یک امد دارد، یک سرآمد دارد. شما چه 
می دانید؟ یعنی این وعده است. آن وقت در روایت 
امام این وعده مشخص شده؛ در روایت است: ان ا... 
جعل هذا الامر فی سنة سبعین. امام مجتبی سال ۴۰، 
۴۱ این حرف را زدند، بنا بوده سال ۷۰ قیام انجام بگیرد 
و حکومت اسلامی تشکیل بشود؛ در تقدیر الهی این 
بوده که این کار انجام بگیرد. وقتی در سال ۶۱ - محرم 
کار عقب  ۶۱ - حضرت به شهادت رسیدند، این 
افتاد؛ این کار بنا بود سال ۷۰ انجام بگیرد، اما به خاطر 
شهادت سیدالشهدا و عوامل بیرونی ای که طبعا 
مترتب بر این معنا می شد، این کار عقب افتاد. ایشان 
بیان کردند: حالا در تعبیر روایت، »اشتد غضب ا... 
علی اهل الارض« است، اما می دانیم که این »اشتداد 
غضب« و آنچه بر آن مترتب میشود، با همین عوامل 
ظاهری و علل و عوامل معمولی تطبیق می کند. بعد 
از امام حسین، شیعه از این راهی که داشت می رفت 
مردد شد؛ یعنی با این وضع چه جوری میشود رفت؛ 
؛ سه  : یحیی به نام طویل و دو نفر دیگر مگر سه نفر
نفر بیشتر نماندند. حضرت صادق میفرماید: »ثم 
ان الناس لحقوا و کثروا«، )۷( سی سال زحمت امام 
، نتیجه اش این شده که  سجاد و بعد حضرت باقر
این تعداد بیشتر شد. ایشان اذعان کردند: خدای 
متعال آن امر حکومت را که سال ۷۰ قرار بود اتفاق 
بیفتد، به تأخیر انداخت به سال ۱۴۰؛ سال ۱۴۰، سال 
؛ حضرت سال ۱۴۸ از  زندگی امام صادق است دیگر
دنیا رفتند. این مطلب بین شیعه، بین خواص شیعه 

گفته می شده، تکرار می شده. بعد البته حضرت علت 
اینکه تأخیر افتاد را بعدا در همین روایت ذکر می کنند 
که این جوری شد که تأخیر افتاد؛ لذا شما می بینید 
که خب دیگر جزو  که زراره  این در روایت هست 
نزدیک ترین ها است؛ زراره در کوفه است؛ می دانید 
کن کوفه بود یک پیغام می دهد  اهل کوفه است؛ سا
به حضرت، یک نامه ای می نویسد به حضرت صادق 
)ع( و می گوید که یک نفر از دوستان ما از مردم، یعنی 
از شیعه، اینجا دچار گرفتاری قرض شده و حکومت 
کند به خاطر مدیون  می خواهد این را دستگیر 
شدنش، به خاطر قرض سنگینی که دارد. این فرد 
الان مدتی است فرار کرده؛ از زن و بچه اش دور شده و 
فرار کرده و آواره است برای اینکه نتوانند دستگیرش 
گر »هذا الأمر« -  کنند. حالا من از شما سؤال می کنم ا
« در روایات زیاد تکرار می شود؛ یعنی  این »هذا الأمر
گر »هذا الامر« در همین یکی  همین مسأله حکومت ا
دو سال بنا است اتفاق بیفتد، بگوییم این فرد باشد 
تا وقتی که این اتفاق بیفتد و شما ها بیایید سر کار و 
گر قرار نیست، بنا نیست این  قضیه خلاص بشود؛ اما ا
امریکی دو ساله انجام بگیرد، رفقا جمع شوند، پول 
جمع کنیم و قرض این بیچاره را بدهیم که بیاید سر 
خانه و زندگی. این را زراره سؤال می کند؛ این شوخی 
نیست. زراره چرا احتمال می دهد که ظرف یکی دو 
سال بشود این کار اتفاق بیفتد؟ باز یک روایت دیگر 
؛    ، یعنی ستون های منبر از زراره دارد، می گوید منبر
، من غیر از جعفر  می گوید روی این ستون های منبر
را نمی بینم. یعنی یقین داشته که حضرت می آیند 
روی منبر خلافت می نشینند؛ یعنی این انتظار 
وجود داشته. بعد خب قدر الهی این است، قضای 
الهی این نیست. قضای الهی، آنکه قدر تثبیت شده 
است، آن به اصطلاح قرار قطعی شده، آن امر نبوده؛ 
به خاطر عوامل خاص و علل و عوامل این جوری. پس 
ائمه دنبال این قضیه بودند؛ این خیلی قضیه مهمی 
است.  حالا شما در این باب ببینید نقش امام رضا )ع( 

چیست. حالا البته من الان یادم نیست مطالب آن 
سخنرانی که می فرمایید؛ قبل از آن هم من سال اول 
یک پیامی فرستادم مشهد و در آن پیام، مساله قبول 
ولایتعهدی امام رضا را تحلیل کردم. یعنی گفتم این 
در واقع یک مبارزه ای بود بین مأمون عاقل و زیرک و 
بسیار باهوش، و امام رضا. مأمون اول گفت خلافت را 
می دهم؛ اول ولایتعهدی نبود؛ گفت من خلافت را به 
شما می دهم. حضرت قبول نکردند؛ اصرار کرد؛ بعد 
گفت حالا که قبول نمی کنید، پس ولایتعهدی را قبول 
کنید. علت اینکه مأمون این کار را کرد چه بود؟ من در 
آن پیام، چهار پنج علت و دلیل برای مأمون ذکر کردم 
که او به این اهداف فکر می کرد و دنبال این چیز ها بود. 
امام )ع( قبول کردند؛ من پنج شش علت هم ذکر کردم 
برای اینکه حضرت چطور قبول کردند و چرا این کار را 
کردند و فواید این کار چه بود. یک حرکت عظیم، یک 
جنگ فوق العاده غیر نظامی، یعنی جنگ سیاسی 
در واقع، بین حضرت و مأمون راه افتاده و حضرت 
در این جنگ مأمون را خرد و خمیر کرده؛ یعنی با 
این کاری که کرده، منکوب کرده مأمون را؛ طوری که 
مأمون مجبور شده حضرت را به قتل برساند. والا اول 
که این جور نبود؛ حضرت را احترام می کردند، نماز 
. حالا آنجا من  می فرستادند؛ از این کار ها بود دیگر
شرح دادم که مأمون چرا این کار ها را می کرد و چرا کرد 
و چه اهداف و چه فوایدی در ذهنش بود؛ آن وقت ها 
ما هم مثل شما ها که الحمدا... جوانید و حوصله 
دارید، حوصله داشتیم و از این کار ها می کردیم؛ حالا 
که دیگر به کلی از این معانی دور هستیم؛ بنابراین این 
سه بخش در زندگی حضرت امام رضا )ع( و بقیه ائمه 
باید تبیین بشود. هنر شما این است که این سه بخش 
را اولا استخراج کنید؛ ثانیا این ها را از زیاده گویی ها 
و حرف های غیر متقن تخلیص کنید؛ ثالثا که این 
سومی مهم تر از همه است، با زبان مناسب، با زبان 
روز، با زبان قابل فهم برای مخاطب غیرشیعه و حتی 
شیعه، چون دوری بعضی از جوان های خودمان هم 

از این معارف، کمتر از دوری غیر شیعه و غیر مسلمان 
نیست و اطلاعی ندارند بیان کنید اینها را. به نظر من 
گر این کار انجام بگیرد، فقط صرف یک گردهمایی و  ا
سخنرانی و مانند این ها دیگر نخواهد بود؛ یعنی یک 

فایده محسوسی بر آن اتفاق می افتد. 
مقام معظم رهبری صبح دیروز دوشنبه با حضور 
در سی وپنجمین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران 
به مدت ۳ ساعت از غرفه های مختلف کتاب بازدید 
کردند. حضرت آیت ا... خامنه ای در این بازدید ضمن 
گفت وگو با ناشران، نویسندگان و صاحبان غرفه های 
کتاب، از نزدیک در جریان تازه های نشر و وضعیت 
بازار کتاب و همچنین میزان استقبال از نمایشگاه 
قرار گرفتند. ایشان پس از بازدید از نمایشگاه کتاب 
در مصاحبه ای، انگیزه خود از چنین بازدیدی را در 
درجه اول میل شخصی و علاقه به کتاب برشمردند 
و افزودند: یکی دیگر از دلایل بازدید از نمایشگاه 
کتاب، زمینه سازی برای ترویج کتاب و کتابخوانی 
است. ایشان گفتند: اعتقاد من این است که همه 
آحاد مردم در طبقات مختلف سنی و علمی نیازمند 
به کتاب هستند و هیچ چیزی نمی تواند جای کتاب 
را بگیرد. مقام معظم رهبری با اشاره به تاثیر فضای 
مجازی برموضوع کتابخوانی، خاطرنشان کردند: 
نباید فضای مجازی جای کتابخوانی را بگیرد و کتاب 
باید همواره در سبد خرید و در مجموعه اوقات مردم 
جای خاص خود را داشته باشد. حضرت آیت ا... 
کید بر اینکه مسئولان وزارت ارشاد و  خامنه ای با تا
سازمان تبلیغات اسلامی باید به کسانی که در کار 
نشر و تولید کتاب فعال هستند کمک کنند، افزودند: 
البته در این بخش کمک هایی می شود و این روند 
باید ادامه یابد، اما کار مهم دیگر این است که فعالان 
فضای مجازی، ترویج کتاب و کتابخوانی را از جمله 
کید کردند: فعالان  وظایف خود بدانند. ایشان تا
فضای مجازی کتاب های خوبی را که در زمینه های 
مختلف علمی، ادبیات، تاریخ، هنر، مسائل دینی و 
اعتقادی و در یک کلام »کتاب های مفید« را معرفی 
و ترویج کنند. مقام معظم رهبری به چند نکته قابل 
توجه در نمایشگاه کتاب امسال نیز اشاره کردند. 
حضرت آیت ا... خامنه ای گفتند: افزایش کار های 
جدید، افزایش شمارگان کتاب ها و تجدید چاپ 
مکرر برخی کتاب ها از خبر های خوب نمایشگاه 
امسال است. بخش پایانی سخنان مقام معظم 
رهبری یک توصیه مهم به مسئولان و دستگاه هایی 
بود که با نوجوانان و جوانان سروکار دارند. حضرت 
آیت ا... خامنه ای گفتند: دستگاه هایی همچون 
وزارت ارشاد، سازمان تبلیغات و حوزه هنری باید در 
زمینه تولید کتاب مناسب برای نسل جوان و »وزارت 
آموزش و پرورش« و »وزارت علوم« نیز باید در زمینه 
ترویج کتابخوانی میان نوجوانان و جوانان بیش از 
پیش تلاش کنند تا هم زمینه کتابخوانی فراهم شود 
و هم کتاب خوب در اختیار آنان قرار گیرد. ایشان 
یکی از نیاز های جدی برای نسل جوان را تولید کتاب 
گون دانستند و  در زمینه شرح قضایا و حوادث گونا
افزودند: در زمینه قضایایی همچون مشروطیت، 
دفاع مقدس، »انقلاب اسلامی« و شخصیت برجسته 
و کم نظیری همچون امام )ره( یا کتاب مناسب وجود 
ندارد و یا کتاب »خواندنی« بسیار کم است که باید 
در این موضوعات تولید کتاب مناسب برای نسل 

جوان انجام گیرد. 

رئیس قوه قضائیه در شورای عالی قوه قضائیه توصیه هایی 
تخصصی را خطاب به مسئولان قضائی سراسر کشور درخصوص 
لحاظ مواد ۳۵۰ تا ۳۵۳ آیین دادرسی کیفری مطرح کرد و در همین 
رابطه اظهار داشت: ماده ۳۵۳ قانون آیین دادرسی کیفری، از 
جهاتی دست ما را برای اطلاع رسانی درخصوص پرونده های 
قضائی بازگذاشته است و از جهاتی نیز محدودیت هایی را برای 
امر اطلاع رسانی قائل شده است؛ در این ماده قانونی قید شده 
که متضمن بیان  گزارش پرونده  که انتشار جریان رسیدگی و 
کی و متهم و هویت فردی یا موقعیت اداری و  مشخصات شا
اجتماعی آنان نباشد، در رسانه ها مجاز است. از سویی دیگر 
در همین ماده قانونی تصریح شده که بیان مفاد حکم قطعی و 
مشخصات محکوم علیه فقط در موارد مقرر در قانون امکان پذیر 
ج شده که  است. از سویی دیگر در تبصره همین ماده قانونی در
کمات علنی که  انتشار جریان رسیدگی و گزارش پرونده در محا
کی و متهم است، در صورتی که به  متضمن بیان مشخصات شا
عللی از قبیل خدشه دارشدن وجدان جمعی و یا حفظ نظم 
عمومی جامعه، ضرورت یابد، به درخواست دادستان کل کشور 
و موافقت رئیس قوه قضائیه امکان پذیر است. حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای گفت: بعضا موضوعات و مقولاتی در 
سطح جامعه مطرح می شوند که اذهان مردم را مشغول می سازند؛ 
در اینجا مسئولان ذیربط قضائی باید در چهارچوب تعیین شده در 
قانون، برای مردم درخصوص آن موضوعات و مقولات روشنگری 
کنند؛ گاهی درخصوص همان موضوعی که ذهن مردم را مشغول 
کرده است، هنوز پرونده ای تشکیل نشده و هنوز اساسا موضوع به 
دستگاه قضائی ارجاع نشده است؛ خب، مسئول قضائی مربوطه، 
در همین حد به مردم اطلاع رسانی کند. وی افزود: بعضا فردی 
ح می کند که روان مردم را آزرده می سازد؛ در اینجا  مطلبی را طر
دستگاه قضائی یا نظارتی وقتی از آن فرد توضیح می خواهند و او 
مستندی برای مطلب خود ارائه نمی دهد و در مقام اصلاح نیز 
برنمی آید، برای مردم همین مقوله را تبیین کنند و بگویند فلان 
ح کرده بود، هیچ مستندی ارائه نکرد و  فرد که فلان ادعا را مطر
در مقام اصلاح نیز برنیامد. رئیس دستگاه قضا اظهار کرد: گاهی 
حتی وقتی پرونده در مرحله دادسرا است نیز این اجازه را داریم 
که در چهارچوب قانون، برای مردم روشنگری کنیم؛ برای نمونه 
ح شد، در شرایطی  وقتی آن مبحث ۹۲ هزار میلیارد تومان مطر
که هنوز پرونده ی آن به قوه قضائیه ارجاع نشده بود، در اذهان 
اینچنین جا افتاده بود که ۹۲ هزار میلیارد تومان فساد یا اختلاس 
شده است؛ خب در اینجا وقتی پرونده ارجاع شد و تحقیقات 
که آن مبلغ و عدد  گرفت و یقین حاصل شد  ابتدایی صورت 
مطروحه درست نیست، تا قبل از روشن شدن همه ابعاد پرونده، 
می توانیم بگوییم که فی الجمله چنین عدد و رقمی که در ذهن 

مردم جا افتاده، درست نیست. در چنین مواردی، چنانچه تا زمان 
صدور حکم قطعی صبر کنیم و پس از آن بخواهیم به روشنگری 
درخصوص پرونده بپردازیم، ممکن است زمان زیادی صرف 
شود و آن اعداد و ارقام غیرواقعی در اذهان مردم تثبیت شود و 
کرده زمینه بدبینی آنان فراهم گردد. محسنی اژه ای بیان  خدای نا
کید کنم که علاوه بر اطلاع رسانی مرحله به  داشت: در اینجا باید تا
مرحله و روشنگری برای مردم پیرامون پرونده های مهم که اذهان 
آنان را درگیر کرده است، موضوع با اهمیت دیگر آن است که به این 
پرونده ها هرچه سریعتر رسیدگی شود؛ اغلب این پرونده ها در 
دادگستری تهران، رسیدگی می شوند؛ در این رابطه نیاز است که 
از جهات مختلف به قضات این قبیل پرونده ها کمک و یاری شود؛ 
برای نمونه، پرونده »فولاد مبارکه« خیلی زمان برده است؛ ممکن 
است آن چیزی که در ذهن مردم رسوب کرده با حکمی که بعدها 
در قبال این پرونده صادر می شود، برطرف نشود؛ بنابراین تسریع 
در رسیدگی های متقن به این قبیل پرونده ها که اذهان مردم را 

درگیر کرده اند، امری بسیار لازم و واجب است. 

   پرونده هایی نظیر چای دبش را نمی توانیم عادی تلقی کنیم 
حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای در ادامه با ذکر 
نمونه دیگری از پرونده های مهم که اذهان مردم را درگیر کرده اند، 
به پرونده »چای دبش« اشاره کرد و گفت: پرونده چای دبش، 
پرونده ای است که ذهن مردم را مشغول کرده است؛ عدد و رقم 
مطرح در این پرونده، عدد و رقم بزرگی است و نکته مهم آنکه، در 
زمان کوتاهی این قضیه رخ داده است؛ بدین معنا که از سال ۹۷ و 
۹۸ شروع شده و یک عدد و رقم کم، مرتب زیاد شده است و در طول 
خ داده است. خب باید سریعتر در  یکسال، عمده ی این قضیه ر
قبال این پرونده در این حد روشنگری شود که چه بخشی از آن جرم 
است چه بخشی از آن جرم نیست و چه بخشی از آن تخلف است؛ 
همچنین چنانچه افرادی در دوره ها و احیانا وزارتخانه های مختلف 

در این قضیه دست داشتند، باید موضوع آن، روشن و تبیین شود. 
رئیس عدلیه بیان کرد: پرونده هایی نظیر پرونده چای دبش را 
نمی توانیم عادی تلقی کنیم و فی المثل ۲ سال منتظر بمانیم که 
تعیین تکلیف نهایی شوند و پس از آن، به روشنگری و اطلاع رسانی 
، دادستان و بازپرس  بپردازیم؛ البته در خصوص پرونده مزبور
مربوطه مستمرا در حال تلاش هستند و قرار نهایی این پرونده 
در دادسرا نیز اخیرا در مرحله صدور بود که موارد و اسناد جدیدی 
از جمله مهرهای جعلی منتسب کشف شد که لازم بود در این 
خصوص از برخی از مقامات داخلی و خارجی و برخی وزارتخانه ها 
تحقیق شود؛ همچنین اسناد دیگری درخصوص این پرونده 
کی از پرداخت رشوه بود؛ در این خصوص نیز باید  کشف شد که حا
موضوع روشن شود که در قبال این پرداخت رشوه ها چه اقداماتی 
صورت گرفته است؛ به هرترتیب همه این موارد زمان بر هستند؛ اما 
می توان یک مقداری در بررسی ها تسریع کرد و بخش هایی از این 
قضایا را اطلاع رسانی کرد؛ در غیراینصورت، چنانچه منتظر صدور 
حکم نهایی و تعیین تکلیف پرونده پس از اعتراض و بررسی مرجع 
تجدیدنظر بمانیم، ممکن است دو سال زمان ببرد و آنگاه است 
کرده  که به سبب طولانی شدن، ما متضرر می شویم و خدای نا
مردم بدبین می شوند. رئیس قوه قضائیه در ادامه بیان داشت: 
قضاتی که مسئول رسیدگی به پرونده های حجیم و مهم هستند 
نیز باید عنایت داشته باشند که امور را اولویت بندی کنند و در 
ابتدا به آن مواردی اولویت دهند که سبب روشن شدن ابعاد 
مهم پرونده و اتهامات انتسابی می شود؛ گاهی بازپرس و قاضی 
ما حجم وسیعی از تحقیقات و استعلامات را انجام می دهد که 
ممکن است، این موارد لزوما مدخلیتی در اصل موضوع پرونده 
نداشته باشد. رئیس دستگاه قضا با اشاره به گزارشات سازمان 
بازرسی بیان کرد: گزارشات سازمان بازرسی باید متقن و مستحکم 
باشد و در صورت اجازه قانونی، پیرامون آن ها اطلاع رسانی صورت 
گیرد؛ اثرات گزارشات متقن و مستحکم سازمان بازرسی در مرحله 

رسیدگی ها در دادسرا و دادگاه مشخص می شود؛ چنانچه یک 
گزارش سازمان بازرسی در مرحله دادسرا با منع تعقیب مواجه شد 
و یا در مرحله دادگاه، با رأی تبرئه مواجه شد، مسئولان سازمان 
بازرسی بررسی های لازم را به عمل آورند که آیا ایراد کار از تحقیقات 
و رسیدگی های آنان بوده است یا اشکال از دادسرا و دادگاه بوده 
است؛ چنانچه هر بخشی به اشکال و ایراد کار خود رسید فورا در 
مقام اصلاح برآید. علی ایحال، یکی از الزمات رسیدگی های سریع 
به پرونده های مهم آن است که کار تحقیقات و رسیدگی ها در 
سازمان بازرسی و یا توسط ضابطین، از اتقان و استحکام برخوردار 
باشد. وی در ادامه نشست امروز با اشاره به ماده ۳۵۰ قانون آیین 
دادرسی کیفری، گفت: گاهی این گلایه مطرح می شود که دادگاه 
ما به دلیل عدم حضور متهم، وقت رسیدگی به پرونده را تجدید 
می کند؛ در اینجا باید به مفاد ماده ۳۵۰ قانون آیین دادرسی کیفری 
دقت شود که مقرر می دارد در صورتی که متهم دارای وکیل باشد، 
جز در جرائم موضوع بندهای )الف(، )ب(، )پ( و )ت( ماده )۳۰۲( 
و نیز در مواردی که دادگاه حضور متهم را لازم تشخیص داده، عدم 
حضور متهم در جلسه دادگاه مانع از رسیدگی نیست؛ بنابراین 
قضات و مسئولان قضائی مربوطه به مفاد ماده مزبور دقت کنند 
کرده به واسطه این تجدید اوقات رسیدگی ها،  که مبادا خدایی نا
حقی از کسی ضایع شود. محسنی اژه ای در ادامه با اشاره به ماده 
۳۵۱ قانون آیین دادرسی کیفری گفت: قضات و مسئولان قضائی 
مربوطه به مفاد ماده ۳۵۱ قانون آیین دادرسی کیفری دقت کنند؛ 
ح می شود؛ به موجب  گلایه هایی در این خصوص مطر بعضا 
کی یا مدعی خصوصی و متهم یا وکلای آنان می توانند با  قانون، شا
مراجعه به دادگاه و مطالعه پرونده، اطلاعات لازم را تحصیل نمایند 
، تصویر تهیه کنند. البته  و با اطلاع رئیس دادگاه از اوراق مورد نیاز
طبیعتا دادن تصویر از اسناد طبقه بندی شده و اسناد حاوی 
مطالب مربوط به تحقیقات جرائم منافی عفت و جرائم علیه امنیت 
داخلی یا خارجی ممنوع است. رئیس قوه قضائیه در ادامه نشست 
امروز با اشاره به در پیش بودن روز ارتباطات و روابط عمومی، گفت: 
امروز اهمیت رسانه و روابط عمومی از گذشته بیشتر است؛ امروز 
کنی، وارونه نمایی، قلب واقعیت و  راهبرد اصلی دشمن دروغ پرا
کاذیب و جعلیات و منحرف کردن اذهان مردم با عملیات  پمپاژ ا
روانی است؛ در چنین شرایطی رسانه و روابط عمومی، چشمی 
بینا و گوشی شنواست تا هم نظرات مردم را امانتدارانه به دستگاه 
منتقل کند و هم اقدامات دستگاه را برای مردم تبیین کند. وی بیان 
داشت: مرکز رسانه و روابط عمومی قوه قضائیه در جنگ رسانه ای و 
عملیات روانی سنگین تحمیل شده به دستگاه قضائی جمهوری 
اسلامی ایران در حال تلاش هستند لذا از آن ها قدردانی میکنم؛ 
کید می کنم که مستمرا به روز و دقیق باشند و نسبت به  در اینجا تا

انعکاس و انتشار به هموقع اخبار اهتمام داشته باشند. 
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سخنگوی شورای نگهبان: 
 قانون گذاری خوب از دل یک 

نظارت خوب بیرون می آید
سخنگوی شورای نگهبان اظهار داشت: 
ما در حوزه حقوق، مجلس را به دو وظیفه 
خطیر قانون گذاری و نظارت می شناسیم 
لذا قضاوت درباره عملکرد مجالس مختلف 
از منظر این دو وظیفه مهم و خطیر است. 
گفت: انباشت قانون  هادی طحان نظیف 
و قانون گذاری زیاد نمی تواند وجه تمایز و 
برتری مجلس محسوب شود؛ گاهی نگاهمان 
به قانون گذاری صحیح و درست نیست. وی 
با بیان اینکه اساسا تورم قوانین امر ممدوحی 
نیست، تصریح کرد: گاهی قانون گذاری بیشتر 
به معنای تعارض و ابهام بیشتر است؛ در این 
شرایط کار جامعه هدف که قصد بهره گیری 
از قانون دارد، بیشتر متوقف می شود چون 
با ابهام مواجه می شود. سخنگوی شورای 
گفت: در جریان بررسی مصوبات  نگهبان 
مجلس در شورای نگهبان با این موضوع 
مواجه می شویم که قبلا عین همان متن یا 
شبیه آن را مجلس تصویب کرده بود؛ من به 
کیدی« می گویم.  این موارد »قانون گذاری تا
اینکه چرا قانون اجرا نمی شود باید پیگیری 
شود چون تصویب چندباره قانونی به معنای 
اجرای آن نیست. وی اضافه کرد: باید درباره 
چرایی اجرا نشدن قانون آسیب  شناسایی 
شود؛ اینکه اشکال از متن بوده یا اینکه مشکل 
از جای دیگری است؟ باید این موارد پیگیری 
شود. طحان نظیف با بیان اینکه گاهی تمرکز 
بر قانون گذاری ما را از نظارت غافل می کند، 
افزود: البته مجلس یازدهم با اختصاص یک 
روز به کارهای نظارتی گام خوبی در نظارت 
برداشت. وی با بیان اینکه گاهی اساسا یک 
قانون گذاری خوب از دل یک نظارت خوب 
بیرون می آید، افزود: وقتی در مقام عمل 
اشکال درک شود و بعد قانون گذاری صورت 
گیرد، تاثیرگذارتر خواهد بود. سال ها از این 
موارد غفلت شده و یا حداقل به اندازه آن 
توجه نشده است. سخنگوی شورای نگهبان 
تصویب  قانونی  قوی  مجلس  کرد:  اضافه 
می کند که با اسناد بالادستی تطابق دارد پس 
ع و  مجلس دقت می کند مصوباتش خلاف شر
سیاست های کلی و قانون اساسی نباشد. وی 
با اشاره به اهمیت نیازسنجی تقنینی، تصریح 
کرد: اثرگذاری قانون در تصویب به موقع آن 
گاهی در برخی از موضوعات زمان  است؛ 
تصویب آن مهم است که امروز قانون گذاری 
آینده.  ماه  دو  و  هفته  دو  اینکه  یا  شود 
طحان نظیف افزود: گاهی برخی موضوعات 
به خود مجلس برمی گردد و انتظار می رود 
در آن موضوعات مجلس پویاتر و با نشاط تر 
گر در قانون انتخابات  قانون را تصویب کند، ا
حوزه سیاست های کلی قانون گذاری و قانون 
نظارت بر رفتار نمایندکان احتیاج به اصلاح 
است باید ورود شود.  وی بیان کرد: ما هر 
کدام در حوزه ای تخصص داریم پس باید 
کز پژوهشی رفع  این نقصان با مراجعه به مرا
شود. درها و کمیسیون های محلس باید روی 
کز تخصصی و کارشناسی و پژوهشی باز  مرا
گر حرفی دارند راحت  باشد و احساس کنند ا
می توانند بیان کنند البته شما نمایندگان 
تصمیم نهایی را می گیرید. سخنگوی شورای 
نگهبان با بیان اینکه قانون گذاری خوب از 
کار کارشناسی جامع بیرون می آید، افزود: 
زمان خدمتگزاری ما کم است اما آثار ما باقی 
می ماند؛ پس باید به آثار و ضروریات آن مصوبه 
توجه شود. وی ادامه داد: اخیرا بحثی در 
کشورهای مختلف درباره تاثیرات اجرای قانون 
ح می شود؛ کار ما با تصویب قانون تمام  مطر
نمی شود بلکه تازه آغاز می شود. مجلس باید 
اجرای قانون را پیگیری کند. نوشتن قانون 
یک چیز است و اجرا و پیگیری و نظارت بر اجرا 
چیز دیگری است. ما در کشور قوانین خوب 
کم نداریم اما گاهی قوانین اجرا نمی شود که 
علت آن نیاز به آسیب شناسی و بررسی دارد. 
قانون خوب را مجری هم می خواهد اجرا 
کند اما زیرساخت ندارد یا قانون ابهام دارد. 
کید بر اینکه  سخنگوی شورای نگهبان با تا
حرکت به سمت قوانین جامع مهم است، 
افزود: در این حوزه عقب هستیم که مشکلاتی 
همچنین  می کند.  ایجاد  مجریان  برای 
کندگی قوانین وجود دارد و نمی توان این  پرا
همه قوانین و مقررات را احصا کند پس باید 
کرد. وی با  به سمت قوانین جامع حرکت 
بیان اینکه گاهی برخی قوانین شکلی نیاز به 
روزآمدی دارد، افزود: آخرین قانون مربوط 
به حوزه برنامه ریزی، مربوط به ۵۲ سال قبل 
است؛ آن جا برنامه را عمرانی دیده است اما 
کنون برنامه ما فقط عمرانی است؟ در  آیا ا
بسیاری از حوزه ها نیاز به روز رسانی داریم. 
گر اصلاح قانون  طحان نظیف ادامه داد: ا
آخر مجلس نمی رسید  انتخابات به سال 
شاید جامع تر می شد پس کارهای بنیادی تر 
و اساسی تر را در سال های اول مجلس انجام 
کارها در سال های آخر  دهید چون وقتی 
برسد، به نتیجه نرسیده یا به سختی انجام 
می شود. سخنگوی شورای نگهبان درباره 
چرایی حضور نداشتن شورای نگهبان در 
زمان تدوین طرحی گفت: ما اصرار داریم که 
شورای نگهبان در مرحله اول تقنین حضور 
نداشت، چون آن را مقابل استقلال مجلس 
گاهانه نسبت به  می دانیم. مجلس باید آ
موضوعی که ضرورت دارد قانون گذاری کند. 
کید کرد که مجلس باید به موقع  وی در پایان تا
از ابزارهای قانونی متعدد خود استفاده کند. 

مقام معظم رهبری: 

تولید کتاب و ترویج کتابخوانی، وظیفه مهم مسئولان است 
   ما شیعیان باید ائمه  خودمان را به دنیا معرفی کنیم 
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